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Het jaar 2023 was het jaar waarin het nieuwe paviljoen in het Pinetum gebouwd werd. 
Vanaf april heeft de architect, Enzo Valerio, met een klein team het paviljoen gebouwd. 
Met zand en stenen uit de ondergrond van het Pinetum, die zorgen voor een bijzondere 
uitstraling van het materiaal. De bouw verliep grotendeels volgens plan, maar door de 
voortdurende regen in october moest het storten van het beton voor het dak een aantal 
weken worden uitgesteld. Toch is het project aan het eind van het jaar vrijwel voltooid. 
‘Tijdens de verbouwing moest de verkoop doorgaan’. Dat is grotendeels gelukt door 
intensief gebruik van ‘Klein Vogelenzang’, het terras en tenten. En door grote inzet en 
improvisatievermogen van enkele bestuursleden, onze tuinbaas, Hans van Roon, en 
vrijwilligers. Daardoor konden evenementen en ontvangsten doorgaan. Zoals paaseieren 
zoeken, de plantenmarkt ‘Stoer in de schaduw’, concerten van het Cuypers Ensemble en 
het Goois Jeugd Orkest, het jeugdschaaktoernooi, het go-toernooi, en andere. Op 10 
december hielden wij weer een kerstmarkt ‘Kerst natuurlijk’, een gezellige en stijlvolle 
afsluiting van het seizoen. De verhuur van ‘Klein Vogelenzang’ voor ontvangsten en 
vergaderingen was bevredigend. Ook als trouwlocatie was het Pinetum in trek. In maart en 
november was in het Pinetum een stemlokaal voor de verkiezingen.  
In 2023 werden 12 openbare en 31 besloten rondleidingen gehouden. Voor ouderen uit de 
verzorging- en verpleeghuizen in de omgeving werden in de periode april t/m september 
12 ontvangsten georganiseerd. Het aantal bezoekers (met entreekaarten, jaarkaarthouders 
en bezoekers in het kader van evenementen en ontvangsten of vergaderingen in ‘Klein 
Vogelenzang’) was ongeveer 10.000.   
Bij alle aandacht voor het nieuwe paviljoen hebben we de collectie niet uit het oog 
verloren. Het Pinetum is in 2023, met een klein aantal andere botanische tuinen in de 
wereld, uitgekozen door de Royal Botanic Garden in Sydney om mee te doen aan een 
conserveringsproject van Wollemia. In Mei 2023 ontvingen we Roy Osborne, een 
internationaal vermaard Cycadeeën-expert. Hij was zeer lovend over onze collectie. Samen 
met ons lid van de Raad van Advies, Ronald van Soldt, heeft hij de collectie Cycadeeën 
bekeken en bestudeerd. Hiermee is de determinatie en naamgeving van dit deel van onze 
collectie verder aangescherpt. 
In de tuin was 2023 gelukkig een jaar zonder een zware storm, maar wel uitzonderlijk nat. 
Het natste jaar sinds de metingen van het KNMI in 1901 zijn begonnen. Dat compenseert 
iets van de droogte van de laatste jaren. Vooral de sparren, niet alleen in het Pinetum maar 
ook in grote delen van Europa, hebben hieronder te lijden.  
Onze vrijwilligers waren weer onmisbaar, in de tuin, bij evenementen en bij ontvangsten in 
‘Klein Vogelenzang’. De actie ‘Museumhelden’ van de samenwerkende musea in Gooi & 
Vecht helpt ons bij de werving van nieuwe vrijwilligers.  
In het bestuur waren er in het afgelopen jaar enkele wijzigingen. Nicolien van Vroonhoven, 
die Robbert Willink zou opvolgen als voorzitter, is sinds november weer lid van de Tweede 
Kamer en zal helaas weinig tijd meer hebben voor het Pinetum. Jacqueline Spronk moest 
door drukke werkzaamheden afscheid nemen. Robert Frehen heeft haar in september 
opgevolgd als secretaris. In november is Joke Parrée toegetreden. Zij zal de 
verantwoordelijkheid nemen voor communicatie en relatiebeheer. 
Volgens de voorlopige jaarcijfers was het financieel resultaat over 2023 negatief (€ -17.000), 
tegenover een hoog positief resultaat in 2022 (€ 30.000). Dit is te verklaren door enkele 
buitengewone baten (o.a. een teruggave energiebelasting en een schenking) in 2022, en het 
feit dat de collectiebeheerder, die tot en met 2022 als vrijwilliger kon werken, vanaf 2023 als 
werknemer in dienst is. In 2024 en verdere jaren zullen wij werken aan een verhoging van 
de inkomsten om baten en lasten weer in evenwicht te brengen. 
 


